
Iz 58,9b – 12      Ef 5,8 – 20       Mt 5,13 – 16  O soli a světle   

Vy jste sůl země, říká Pán Ježíš. 

Sůl je nezbytnou součástí našeho života, bez soli se neobejdeme, a to nejen kvůli 

chuti  potravin.  V lidském  těle  je  sůl  důležitou  součástí  krve  a  lymfy  (=  tělní 

tekutiny). Bez soli se neobejde ani činnost srdce ani nervy a svaly. Sůl je potřebná 

pro  správnou  funkci  svalové  kontrakce,  pro  přiměřené  zadržování  vody  v 

organismu  a  také  pro  přenos  nervových  vzruchů.  Díky  tomu  je  možné 

vstřebávání látek ve střevě a v ledvinách. 

Podobně – v tomto přirovnání – se neobejde naše země bez dobra, milosrdenství 

a  lásky.  Tyto  důležité  hodnoty  mají  šířit  především  Kristovci  =  Kristovi 

následovníci, tedy my křesťané. Jsme solí země. Každý, každá z nás si řekněme:   

Jsem solí země. 

Napadá nás, že jako jedinec toho mnoho nezmůžeme? Že jsme možná jen jedním 

zrníčkem soli a to je příliš málo? Není to málo., každé zrníčko, každá špetka soli 

je potřebná a důležitá. ‐ Před několika lety jsem se zúčastnila v Německu velkého 

ekumenického shromáždění křesťanů z celé Evropy – tzv. Kirchentagu. Tématem 

několikadenního setkání bylo právě Ježíšovo slovo: Vy  jste sůl  země. Když  lidé 

přicházeli do centra města – k náměstí, mohli si nabrat sůl z velkých nádob lžicí 

nebo malým kelímkem a nasypat tu svou „trochu“ soli doprostřed náměstí, kde 

se tak postupně tvořila kupa soli. Už po prvním dnu se tam navršila veliká kupa 

soli! A každý z nás byl její součástí, každý z nás přidal to zdánlivé „málo“ a bylo 

z toho  tak  veliké  množství  soli.  Tento  zážitek,  tato  zkušenost  provází  myslím 

každého z nás účastníků po celý život. Neříkej si, že nic nezmůžeš, že jsi nepatrný, 

nevýznamný,  bezmocný.  Můžeš  a  zmůžeš  mnoho,  tam,  kde  žiješ  a  působíš. 

Podobně jako je nezbytné i maličké množství soli pro lidský organismus nebo pro 

pokrm.  

Dovolte mi k tomu ještě jednu zkušenost: Když jsme bydleli a působili v Turnově 

(hned po  revoluci,  v letech 1990 – 1993), nedaleko  fary bylo menší  soukromé 

pekařství, kde pekli a prodávali vynikající housky.  Jednou  jsem zase odtamtud 

přinesla domů pro rodinu housky a ty se vůbec nedaly jíst, nebyly dobré (a to je 

slabé  slovo!).  Vrátila  jsem  se  do  pekařství  a  ptala  jsem  se  na  to.  A  řekli  mi 

s omluvou,  že  do  jedné  várky  pekař  zapomněl  dát  sůl!  Když  není  v těstu  sůl, 

pečivo dodatečně nedosolíte;  nepomohlo  ty nedobré housky posolit  navrchu. 

Nedaly se jíst. 



Vy jste světlo světa, říká Ježíš. Víme, že také bez světla se nedá žít, bez světla by 

nebyl život. 

Všimněme si, že Ježíš neřekl: Měli byste být solí, světlem. Ani nepřikazuje: Buďte 

solí, buďte světlem. Jediný příkaz je v závěru našeho evangelijního oddílu: „Tak 

ať svítí vaše světlo před lidmi…“ Ježíšovi učedníci – následovníci už tím, že patří 

jemu – Kristu,  že mu  jsou nablízku,  že naslouchají  jeho slovu a  snaží  se podle 

něho  žít,  už  tím  jsou  solí  země a  světlem  světa.  To platí  i  o  nás! Nikdy  na  to 

nezapomeňme. 

Vy jste sůl země. Vy jste světlo světa. 

Amen.  

/Jindřiška Buttová, Praha Krč 12. 2. 2023/ 


